人口與高齡化社會
授課老師：陳國華                         Office: T707
上課地點：T702                           Phone: (02)26215656 ext. 2125
上課時間：Tuesday 10 to 12                  E-mail: sochen@mail.tku.edu.tw

Teaching Goals

This course is designed to present the emerging issue of aging from futures perspective as well as a transdisciplinary approach. One of the major goals is to encourage whole-of-government and community debate on the structural aging of the population and the interconnected need of all generations. It focuses on government planning frameworks and aims to generate a transformational shift in how government views the aging of population. In addition to a futures and planning perspective, the course is supplemented by other point of views on aging – working women, youth, urban design and the personal level. 
參與課程同學必須選擇2-3次的主題進行導讀與文獻評析，以及2-3次的問題回應，並準備handouts，並在期末完成一篇15頁的期末研究報告。導讀與問題回應須選擇不同主題進行。最重要的是，請在閱讀過程中identify central arguments (learning to pick out what’s important)。並以懷疑態度 (skeptical pragmatism)、與質疑能力 (critical reasoning) 從事討論，指出其論點或理論過人之處，以及其觀點之間的互補或一致性。建議的思考方向如下：

1. What is the main point(s) of the issue?

2. How does that point appear in historical, contemporary or future trends?

3. What part of the argument doesn’t make sense or might even be wrong?

4. What does this perspective assume that distinguishes it from other perspectives?

Grading
1. Attendance and Participation       30%

2. Presentations on Readings         30%

3. Final Paper                     40%

Weekly Plan：
     本課程採專題方式進行﹐視內容份量及討論情況於三至四週內授畢一個主軸講題單元﹐其授課與參考閱讀材料的安排如下：

「第一週」  9/17  Course Overview
說明本課程的教學主旨與目標、教材選擇的原則、課程安排的結構、與課程要求，
並簡介人口學相關基礎概念。

I. Fundamental Concepts of Population and Aging
「第二週」  9/24  A Broad Outloook
陳國華，1999，＜全球人口未來＞，林志鴻、董娟娟編著，《社會未來學》， Pp.193-222. 華泰。
Moody, Harry. 2002, Basic Concepts II: Social and Economic Outlook for An Aging Society, Pp.147-178 in Aging: Concepts and Controversies.  
「第三週」 10/1  Historical Perspective
楊靜利，2005，＜台灣的人口問題＞，瞿海源、張笠雲主編，《台灣的社會問題》， 巨流。
蔡宏政，＜台灣人口政策的歷史形構＞，《台灣社會學刊》，39:65-106。
「第四週」 10/8  Taiwan Aging Study
衛生署，2006，台灣老人健康之社會因素與生物指標研究成果報告。
Moody, Harry. Aging. Controversy 6: What is the Future for Social Security. Pp.215-226

II. Theoretical Perspectives
「第五週」 10/15  A Life Course Perspective on Aging
Moody, Harry. Aging. Pp.289-315.

「第六週」 10/22  Rethinking Retirement
Moody, Harry. Controversy 7: Is Retirement Obsolete? Pp. 251-287.
Moynagh, Michael and Richard Worsley. 2004. “The Opportunity of A Lifetime: Reshaping Retirement. Pp.151-159 in Thinking Creativity in Turbulent Times.
「第七週」10/29  Meanings of Aging
Moody, Harry. Does Old Age Have Meaning? Pp. 391-415.
Guest Speaker，工研院服科中心，未來銀髮族的生活型態與需求分析
「第八週」11/5 研究心得分享
李佳玲，台灣高齡化社會下的未來退休圖像。

Moody, Harry. How to Research a Term Paper in Gerontology. Pp. 417-463

11/12  論文個別指導

III. Alternative Images of Aging
「第九週」 11/19 Alternative Futures
Inayatullah, Sohail. 2003. Ageing: Alternative Futures and Policy Choices. Foresight 5,6: 8-17. 
Miller, Mel and Ian Siggins. 2003. A Framework for Intergenerational Planning. Foresight 5,6:18-25. 

「第十週」 11/26  Intergenerational Dialogue
Barlett, Helen. 2003. An Ageing Perspective. Foresight: 26-33.
Bussey, Marcus. 2003. Youth Voices: Young Queenslanders’ Values in A Time of Structural Ageing. Foresight: 34-42.
「第十一週」 12/3  Aging Design
Daffara, Philip. 2003. City of the Aged Versus City of All Ages. Foresight. Pp.43-52.

Harper, Sarah. 2006. Aging Societies: Myth, Challenges and Opportunities. Chapter 11 Mature Societies: Planning for Our Future Selves.
「第十二週」 12/10  Women’s Perspective
Merkes, Monica. 2003. Women’s Working Futures – Views, Policies and Choices. Foresight: 53-60.
Sontag, Susan. 1979. The Double Standard of Aging. 
IV. Reflections on Further Issues
「第十三週」 12/17  A Cross-Cultural Comparison
Anbacken, Els-Marie. 2004. “Researching Home Services for the Elderly in Japan and Sweden: How Cultural Concepts Affect the Research Design. Pp.96-114 in Changing Worlds and the Ageing Subject.
England, Robert Stowe. 2005. Aging China. Chapter 5. An Aging China in a Global Economy.

吳信如譯，2006，《瑪士撒拉的密謀：顛覆高齡化社會的迷思》，商務。
「第十四週」 12/24  New Strategies
Peterson, Peter. 2000. 《老年潮》第五-七章，聯經。

「第十五週」 12/31  Personal Futures Perspective
Wheelwright Verne. 2003. Ageing: A Personal Futures Perspective. Foresight. Pp.61-68.
Russell, Bertrand. “What I Have Lived for.”
1/7  Paper presentations
Final paper due 1/15, 2010
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